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ʖʲʮال ʃȂʙعʯال 
  :مقʗمة الʖʲʮ وأهʯʻʸه  ١-١

            ʦات العالʶسʕي في مʱة الʻʽصʛراسات الʙاتها إن الʸʸʵع تʽʺʳǼ
الȑʙʴʱ لʹʺان اسʛʺʱارها و تفʨقها مʧ مʙʰأ الʻʱافʝ و مʙʰأ ʧ مʙʰئʽتعʙʺʱ مʽʺʶاتها و 

 ʖʽاث اسالʙʴʱام و اسʙʵʱخلال اس ʦʤم و نʨادة و علʽالادارة و الق ʧة في فʲيʙعى حʶت
الاسʙʴʱاث مʺا ʳǽعل الʺʰادرة ʺʺارسة و الʨʻؔʱلʨجي ȘʰʶǼ لللʺي و علʺʨاكʰة الʨʢʱر ال

ǽقʛʸʱ مفهʨم سʽاسة الʺʕسʶة على أن لا أبʛز سʺات و الاسʙʴʱاث مʧ أهʦ و  في
ʳه الى شʺʨل العʺلʽات الادارȄة بل يʱأو الʙʵمة ʦؗ الʺʱʻج الاسʙʴʱاث على نʨع و 

 الأنʢʷة الʱي تقʨم بها الʺʕسʶة لʴʱقȘʽ أهʙافها الʺʨʷʻدة .و 
إن مʨȞنات إدارة أǽة دولة هي مʕسʶات تʱؔامل في تʨʻع نʷاʡاتها      

الʽȃʛʱة الȄʛاضة و الأمʧ و الʙفاع و ʴة و و تʽʻʸفاتها و تʽʺʶاتها (الʸ ،تʸʸʵاتهاو ،
هʚه تȞʷل مʨʤʻمة القʨة الʷاملة للʙولة ، فؔلʺا تʻاغʺʘʽʴǼ ʗ و الʱعلʦʽ ....الخ) 

تعاʗʺʣ مʨʤʻمة فعالʽة وجʨدة الأداء و ؗلʺا ارتفعʗ ؗفاءة و دائها الʺʕسʶات في أ
ؗلʺا تʸادمʗ و تقاʡعʗ هʚه الʺʕسʶات في أدائها ؗلʺا تʙنى القʨة الʷاملة ، و 

 الʺʕسʶات هي الʱعلʦʽ مʕسʶات وتعʛʰʱتʹاءلʗ هʚه الʺʨʤʻمة ، و  ، مȐʨʱʶ الأداء
 على القادرة الȄʛʷʰة Ǽالʢاقات الʙولة مʕسʶات كافة تʺʙ لأنها الʙولة في الʛئʶʽة
 الʺʨʤʻمة داخل تʛʢأ قʙ مʷاكل أǽة مع الإبʙاعي الفʨرȑ  الʱعامل وفى ȞǼفاءة العʺل

Ǽʺا في  الʶاǼقة الأنʢʷة مʨʤʻمات أن أȑ عالʺʽة، أم كانʗ مʴلʽة خارجها مʧ أو
ذلʥ مʧ الأنʢʷة الȄʛاضʽة الʱي تʛفʙها ؗلʽات الʽȃʛʱة الʙʰنʽة وعلʨم الȄʛاضة Ǽالعلʨم 

ʖʶʴǼ مȄʨʱʶات  الأداء  أʳǽاǼا أو سلʰا الʰعǼ ʠعʹها في تʕثʛوالʺعارف والʱي 
والʦʽʤʻʱ العالي للعʺلʽات الادارȄة فʽها لʺا تʴققه مʧ درجات مʱقʙمة مʧ الʱفʨق 

ʦʽعلʱات الʶسʕم ʧʽارة بʙʸعلى ال ʝافʻʱلها ال ʧʺʹǽ. 
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ʦ مʧ شأنها تʗʽʰʲ مʙاخل علʺاء الإدارة عʙة مفاهʽو  ʨʸʸʵʱقʙ وضع مو      
قʛار الانʽʶابي في مʛʽʶة الǽʙʴʱات الʺʛʺʱʶة لʵلȘ حالة مʧ الاسʱمʨاجهة الʨʢʱر و 
أو الʺʱʶهلʥ  تʚوق ʨر وتʨʻع الʨʶق واسلʨب تفʛʽؔ و ضʺان مʨاكʰة الʢʱالعʺل و 

سʽʺا وأنّ الʺʢʱلʰات الʽʺʱʴة الʱي تʶعى تʨفʛʽها ؗل مʕسʶة مʛتʢʰة مʱلقي الʙʵمة 
. ʧʽؔهلʱʶʺالعʺلاء و ال ʖلʢǼ ʛاشʰل مȞʷǼ 

 بʽʻة وتʙʴيʘ الʙراسات الʺʛʺʱʶة إلى والʛائʙة الʙʴيʲة الʺʕسʶات وتʶعى     
 تʙʴث الʱي الʱغʛʽʽات ومʨاكʰة القʛار، اتʵاذ عʺلʽة لʙعʦ لʙيها والʺعلʨمات العʺلʽات

 يهʙف سʙʴʱاثالا أن ولاشʥ والʰقاء، الʺʻافʶة على قʙرتها وزȄادة الʺʢʽʴة بʱʯʽها في
 أهʙافها، لʙʽʶʳʱ اللازمة والقʙرة الʺʛونة الʺʕسʶات إكʶاب إلى الأساسʽة Ǽالʙرجة
ʜȄʜها وتعʱا ثقافʺǼ مʙʵǽ تهاʛʤة نʽلʰقʱʶʺها الʱʢة، وخʽʳʽاتʛʱز الاسʜعȄتها وʜʽم 

 الʻʱافʽʶة.
 مʲل تʴقȘʽ إلى تهʙف الʱي الʙʴيʲة الإدارȄة الأسالʖʽ الʺفاهʦʽ و مʧ الʛʽʲؔ وهʻاك 

ʥاف تلʙات  كإدارة الأهʽة ، ،العʺلȄات الإدارʽاً والعʺلʛʤر ونʨʢʱجي للʨلʨʻؔʱالهائل ال 
 في الإدارȄة العʺلʽات هʙʻسة أسلʨب اسʙʵʱام تʦ الانʛʱنʗ وʣهʨر الأخʛʽة الفʛʱة في

ʛʽʲك ʧات مʶسʕʺزارات الʨامعات والʳله لʺا وال ʧدور م ʛʽʰفي ك ʠف خفʽؔالʱال 
ʗقʨوال ʧʽʶʴدة وتʨʳال. 

      ʛʰʱعȄم وʨات مفهʽة العʺلȄالإدار ʙاخلال أحʙʺ ʱت يالʜ ʛؗ ل العʺل  علىʽلʴت
لʺفاصل أداء الʺʕسʶة مʺا ǽعʢي الʺʶاحة لقʽاس وتʴلʽل  والʙراسة الʺʨضʨعʽة

تʻʸف ضʺʧ الفʯات الʺʻʸفة Ǽالʺʻافʶة ،و الʨاقع وتʙʴيʙ مȐʨʱʶ أداء الʺʕسʶة 
الʺʕسʶات ʖʶʴǼ مȐʨʱʶ واقع العʺلʽات الادارȄة فʽها الى (مʕسʶات مʱفʨقة 

  الʙʱهʨر ،ومʕسʶات مʙʱهʨرة).،ومʕسʶات في Ȅʛʡقها الى 
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مʻها مʕسʶات الʱعلʦʽ العالي وفي ʡلʽعʱها و تعʙʺʱ الʛʽʲؔ مʧ الʺʕسʶات و        
 Ǽاعʰʱارها مʕسʶات تعʻي بʱقʦǽʙ الʙʵمة للʺʱʳʺع علʨم الȄʛاضةو  كلʽات الʽȃʛʱة الʙʰنʽة

وسائل ومقايʝʽ للأداء Ǽغʽة تʙʴيʙ مȄʨʱʶات الأداء والʺʻافʶة مʺا ʦʱʴǽ علʽها 
ات قʽاس الʨʳدة في العʺلʽات الادار عʱʺاد على الا ʛؗʷؗ ةʽارجʵادر الʸʺةالȄ أو 

تؔʺʛȄʨ  ʧ والʧʽʶʴʱ الʺʛʺʱʶ ،لʚاالʱي تقʨم بها فʛق الʢʱاسʙʵʱام الʛʢق الʱقلǽʙʽة 
 ʘʴʰة الʽʺفي أهʧʽʻاء وتقʻة ل بȄات الإدارʽاس العʺلʽة المقʽȃʛʱات الʽم ؔلʨة وعلʽنʙʰ

 العʺلʽات واقعدراسة ʛʶȄع في العلʺʽة الʶǽ ȑʚهل و ق وفȘ الأسʝ الȄʛاضة في العʛا
   . الاسʛʺʱارȄة Ǽالقʽاس و الʺʱاǼعة الʙقʽة و الʺʰاشʛةفʽها و ʴǽقȘ  الادارȄة

٢-١ ʖʲʮلة الȜʵم 
          ʨعʙاجة تʴة  الʽغǼ اتʶسʕʺاقع العʺل في الʨة لʛʺʱʶʺراسات الʙعادة الى ال

والقʨة فʽها بهʙف الʨصʨل الى اعلى الʨقʨف على الʺȞʷلات وȂبʛاز مʨاʧʡ الʹعف 
ʜ علʽه أصʴاب القʛار في هʚه الʺʕسʶات هي ʛؗما ي ʦأه ʧات الأداء ، ومȄʨʱʶم 

ʢʱلʖ ت العʛاق في الȄʛاضة وعلʨم الʙʰنʽة الʽȃʛʱة كلʽات في،ف الادارȄة العʺلʽات
 ȑأجل تفاد ʧها مʽة فȄات الادارʽاقع العʺلʨة لʛʺʱʶاءات العʺل الى دراسة مʛإج

ʚؗلʥ لʹʺان جʨدة الʺʛʵجات مʺا الʱي قʙ تʸʴل و وتʖʻʳ الʺعʨقات والاخفاقات 
مقايʝʽ مʨضʨعʽة للعʺلʽات الادارȄة ، وهʻا تʛʰز مȞʷلة الʘʴʰ  اسʙʵʱامʦʱʴǽ الى 

رȄة لؔلʽات الʽȃʛʱة الʙʰنʽة وعلʨم الȄʛاضة في لعʺلʽات الادامقʧʻ لǼعʙم وجʨد مقʽاس 
 ʘاحʰال ʦعل ʖʶʴǼ ابʴأصǼ Ȍʰتʛاق يʛالع. 

                                                                                   الʖʲʮهʗفا٣-١
 . العʛاق في الȄʛاضة علʨم و الʙʰنʽة الʽȃʛʱة كلʽات في الادارȄة العʺلʽاتتعʛف  -١
مʧ  الȄʛاضة وعلʨم الʙʰنʽة الʽȃʛʱة ؔلʽاتل الادارȄة العʺلʽات بʻاء وتقʧʽʻ مقʽاس -٢

 .العʛاق في وجهة نʛʤ أصʴاب القʛار
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 ٤ – ١   ʖــــــــʲʮالات الʱمـــــــــ 
علʨم الȄʛاضة ء مʳالʝ ؗلʽات الʽȃʛʱة الʙʰنʽة و أعʹا الʵʮـȏʙ:الʱʸال  ١-٤-١

 . العʛاق في

 ١٠/٢٠١٧/ ٢٥ لغاǻة و ٢١٦/ ٢/٢:   ألـʚماني:الʱʸال  ٢-٤-١
 العʛاق. في الȄʛاضة وعلʨم الʙʰنʽة الʽȃʛʱة كلʽاتالȜʸاني: الʱʸال  ٣-٤-١

٥-١ ʗيʗʲات تʲلʠʶʸال : 
 نقلاً عʧ مʺʙوح عʙʰ العʜȄʜ )١٩٩٥   Tinnila(   عʛفهات : العʸلʻات الادارȂة

 والإجʛاءات والʺعʙات والʢاقة والʺʨاد للأفʛاد الʺʢʻقي الǼ "ʦʽʤʻʱأنها 
ʥة في وذلʢʷة العʺل أنʺʺʸʺمة الʙخ ʦǽʙقʱل ʽةنهائ ʧʽ١" . مع 

 تʨʴل الʱي الʺʛʱاʢǼة الإدارȄة الʷʻاʡات مʧ سلʶلة هي "العʺلʽات الادارȄة أنَّ و     
 ٢."مʛʵجات إلى العʺل مʙخلات

 ʘاحʰفها الʛعǽ اʽائʛأن إجǼ ة : هاʢʷالأن ʧعة مʨʺʳم بها الا أومʨي تقʱاءات الʛج
مʧ خلالها يʦʱ اسʲʱʺار الʺʨارد الʱي كلʽات الʽȃʛʱة الʙʰنʽة وعلʨم الȄʛاضة و 

لʱقʦǽʙ أفʹل وتȄʨʴلها الى مʛʵجات ذات قʽʺة عالʽة  ǼالȞʷل الأمʲلالʺʙخلات و 
 .للʢلʰة والʺʱʳʺعخʙمة  فʹلا
 

                                                           
 ٥)ص٢٠٠٦،شمس عين جامعة التجارة كلية ،(مصر ، العمليات هندسة إعادة ؛رفاعى العزيز عبد ممدوح ١
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Abstract 

Modern and leading institutions seek to continuously study and modernize 

information processes and structure to support decision making, keep pace with the 

changes happened around and increase the ability to compete and survive.                     

Undoubtly, the development aims mainly at giving the institutions sufficient 

flexibility and ability to achieve their aims and enhance their competitive 

advantage and culture so as to serve their future vision and strategic plan. 

The concept of management processes is one of the approaches that focus on 

analyzing the work and objective study of the performance of the intuitions. This 

gives a space to measure and analyze the reality and to specify the level of 

performance of the institution among the categories classified in the competition. 

The institutions are classified according to level of management processes into 

Superior institutions, institutions on the way to deterioration institutions and 

deteriorated institutions.  

Higher education institutions including those of the college of physical 

Education and Sport sciences, as institutions that provide services to the society, 

depend on means and measures of performance to identify the level of 

performance and competition. This obliged these institutions to depend on external 

sources such as quality management companies in management processes or the 

use traditional methods that are carried out by teams of continuous development 

and improvement. 

Therefore, the importance of this study lies in designing and rationalizing 

the measure of the management processes of colleges of physical education and 

sport sciences in Iraq according to scientific bases that facilitate and accelerate 



studying the reality of the management processes and achieve continuity by 

measurement, following-up, accuracy and commencement. 

The problem of this study lies in the non-existence of a rationalized measure 

to the management processes of the college of physical education and sport science 

in Iraq. 

The aims of the study are: 

١- Identifying the management processes in college of Physical education and 

sport science in Iraq. 

٢- Designing and rationalized a measure of management processes of colleges of 

physical education and sport science from the point of view of decision makers in 

Iraq. 

The scope of the study:  

Human: Members of the councils of colleges of physical education and sport 

science in Iraq. 

Time:  from ٢/٢/٢٠١٦ to ٢٥/١٠/٢٠١٧. 

Place: colleges of physical education and sport science. 

The researcher uses the descriptive approach of survey style because it suits 

the nature of the thesis. He designs a measure of management processes for 

colleges of physical education from the point of view of decision- makers in Iraq 

according to scientific bases. He prepared a form to identify the domains of 

management processes.  Then, he constructed the items of the measure and they 

were shown to a group of experts to achieve their authenticity. Finally, he 

conducted his exploratory experiment on a number of decisions-makers (sample of 



design) who were (٢٤) persons distributed onto three colleges. He gathered the 

data and process them with the statistical means so as to achieve internal 

compatibility and stability co-efficient to make the measure ready to be used. 

Then, the researcher conducted the main experiment on the rationalization sample 

who were (١١٠) persons distributed onto (١٥) colleges and the data were collected 

and statistically processed to obtain the requested results in order to be displayed 

and interpreted. 

The study also includes presenting and interpreting the standard grades of 

measuring the management processes of colleges of physical education and sport 

sciences as well as presenting and interpreting the standardized levels of the 

measure. 

The results include: 

١- The current measure is a rationalized means to measure the management 

processes of colleges of physical education and sport science in Iraq. 

٢- There is a discrepancy in the vision of decision- makers in colleges of physical 

education in Iraq according to the results of revealing the levels of the measure. 

٣- The vision of decision- makers is an important means to measure the 

management processes of colleges of physical education and sport science in Iraq. 

The researcher recommends the following: 

١- Adopting his study and measure to measure the management processes in 

colleges of physical education and sport science. 

٢- Conducting continuous studies to the management processes in colleges of 

physical education and sport science. 



٣- Activating the role of the councils of colleges of physical education and 

sport sciences to make bold decisions to improve the management processes. 

 

 

 


